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 حذف نسخ نویسی کاغذی 
از امروز

آرمان ملی: معاون بیمه و خدمات سلامت 
سازمان بیمه سلامت ایران با تاکید بر اینکه 
به قیمت حذف خدمات بیمه ای راضی به 
افزایش درصد رشد نسخ الکترونیک نیستیم، 
گفت: از امروز )اول دی( کلیه نسخ سرپایی 
از جمله در نسخه نویسی و نسخه پیچی صرفا 
به صورت الکترونیک پذیرش می شود و هیچ 
گونه پرداخت غیر الکترونیک نخواهیم داشت. 
مهدی رضایی افزود:  مجبوریم در سازمان 
بیمه برای احقاق حقوق بیمه شدگان بخشی 
از وظایف سازمان هایی که طبق قانون موظف 
به همراهی با اجرای این طرح هستند را نیز 
به دوش بکشیم در غیر این صورت احتمال 

بازگشت به عقب خواهیم داشت. 

کاهش بارندگی در کشور 
آرمان ملی:  رئیس سازمان هواشنـــاسی 
درباره صحت اطلاعات هواشناسی در سطح 
بین المللی گفت: داده های هواشناسی کاملا 
استاندارد هستند چرا که با جان مردم ارتباط 
دارد. سحرتاج بخش افزود: حوزه آب به دو 
حوزه آب های سطحی و آب های زیرسطحی 
تقسیم می شود. خشکسالی همیشه در کشور 
بوده است و اگر ۱۰ سال دیگر هم باران ببارد، 
چون به میزان بالایی بهره برداری کرده ایم، 
درباره  کنیم.  جمع  را  آب ها  نمی توانیم 
خشکسالی هواشناسی ما به لحاظ بارندگی 
در حدود۴۰ درصد زیر حد نرمال هستیم و 
اگر توسط بارندگی های زمستان این ۴۰درصد 
دچار خشکسالی  ما  هم  باز  تامین شود، 

کشاورزی هستیم. 

جهش در شهرداری ها 
آرمان ملی: شهــردار تهــران گفـــت: 
اگر سهم ۴ درصدی از ارزش افزوده محقق 
شود، جهش در شهرداری ها صورت می گیرد. 
اراده دولت هم این است که این اعتبارات در 
زیرساخت های شهری هزینه شود و صرف 
حقوق و دستمزد نشود. علیرضا زاکانی افزود: 
سهم شهرداری های کشور از ارزش افزوده ۴ 
درصد در نظر گرفته شده که در واقع نسبت به 
سه درصد گذشته شاهد افزایش یک درصدی 
سهم شهرداری ها در این بخش بودیم. اراده 
دولت هم این است که این اعتبارات در 
زیرساخت های شهری هزینه شود و صرف 
حقوق و دستمزد نشود. در موضوع بودجه 
بحث های کلانی وجود دارد که می تواند 

سرنوشت شهرداری ها را عوض کند. 

ظرفیت »بهشت  زهرا« درحال تکمیل 
آرمان ملی: علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای 
شهر تهران، اعلام کرد که بر اساس گزارش 
مقام های شهرداری ظرفیت آرامستان »بهشت 
زهرا« در پایتخت تا دو سال آینده تکمیل 
می شود. او از سیاست احداث آرامستان های 
موضعی و متفرقه در شرق و غرب تهران خبر داد. 

7 شاغل فاقد بیمه 
آرمان ملی: مدیرعامل سازمـــان تامین 
اجتماعی گفت: حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار 
نفر شاغل فاقد بیمه در کشور داریم که باید این 
افراد از خدمات بیمه برخوردار باشند. میرهاشم 
موسوی خاطرنشان کرد: طبق اصل ۲۹ قانون 
اساسی، تامین اجتماعی حق همگانی و عمومی 
و تکلیف دولت عنوان شده است و از این رو حق 
دسترسی بیمه شدن نباید محدود شود و هیچ 
محدودیتی برای این حق همگانی قائل نیستیم. 

معضل بوی بد عباس آباد 
آرمان ملی: یک عضو شـــورای اسلامی 
شهر تهران بر لزوم حل معضـــل بوی نامطبوع 
کانال عباس آباد شهر ری و مشــکلاتی که 
این کانال برای اهالی این محدوده ایجاد کرده 
است، تاکید کرد. جعفر بندی شربیانی افزود:  
متاسفانه امروز مردم از بحران ناکارآمدی 
رنج می برند. به شکلی که معضلی ۱۲ سال به 
شکل های مختلف پیگیری شده و شورایاری 
و مسئولان مختلف دائما از این مجموعه 
بازدید کردند اما امروز هم همان حرف های 
۱۲ سال پیش مطرح می شود.  بی تردید تذکر 
در خصوص معضل کانال آب عباس آباد شهر 
ری تذکر به جایی است و پیگیر این موضوع 
خواهیم بود. این موضوع را از مجموعه دولت و 

آب و فاضلاب تهران پیگیری می کنیم. 

پروژه باستان شناسی هورامان
فارس: مدیر پایگاه جهــانی منظرفرهنگی 
تاریخــی هورامان از اجــرای پروژه مشترک 
باستان شناسی دوران تاریخی هورامان با 
همکاری این پایگاه  و دانشگاه هایدلبرگ 
آلمان خبر داد. پویا طالب نیا گفت:  شناسایی 
چند محوطه و آثار باستانی جدید، تغییر در 
توالی گاه نگاری برخی از محوطه های باستانی 
و بررسی منسجم راه های باستانی منطقه 
همچنین بالا رفتن غنای بانک سفال پایگاه 
هورامان، از جمله نتایج این فصل از بررسی های 
باستان شناسی بود. تهیه بیش از ۲۰ پرونده 
ثبتی آثار باستانی و تعیین عرصه و حریم منظر 
قلعه های باستانی شاخص منطقه از دیگر 

دستاوردهای این پروژه مشترک بود. 

سال هاست که هشدار می دهیم مسئولان موضوع سلامت روان 
را جدی بگیرند، چون جامعه ایران جامعه شادی نیست و خیلی 
زود تحت تاثیر هیجانات منفی قرار می گیرد. ما می دانیم شادابی و 
هیجان های منفی رابطه تنگاتنگی با هم دارند، به طوری که به همان 
میزان که شادابی بالاست هیجان های منفی پایین تر خواهد بود و 
ما شواهدی داریم که متأسفانه مردم ما مردم شادی نیستند؛ پس 
احتمالا دچار هیجان های منفی هستند. در این خصوص ممکن 
است پژوهش دقیقی وجود نداشته باشد ولی شواهد زیادی گویای 
این است که در کشور ما خشم، بسیار بالاست؛ یعنی ما به راحتی 
هیجان منفی خشم را تجربه و آن را ابراز می کنیم؛ مثلا در رانندگی 
و جاهای دیگر؛ پس خشم یک هیجان منفی آسیب زننده است. البته 
خشم فی نفسه بد نیست و دفاع از قلمرو است ولی اگر کنترل نشود 
مثل سیل می تواند آسیب زننده باشد. مثلا مساله بورس یک مساله 
مالی است و همه می دانیم مسائلی مانند مسائل مالی و فقر می تواند 
بر سلامت روان تاثیر داشته باشند. اما تاثیر بورس حتی فراتر از تاثیر 
یک مسئله مالی است چراکه بورس با یکسری پارامترهای دیگر 
بیشتر از یک عامل فشارزا توانسته است آسیب پذیری ها روانی مردم 
را تحت تاثیر قرار دهد. چیزی که در شدت آسیب پذیری مسئله 
بورس باید دقت کنیم این است که مردم اگر به بورس رجوع کردند 
بخش مهمی از این تمایل به واسطه پیام هایی بود که از سیستم 
حاکمیتی دریافت کردند و پیام ضمنی از نهادهای رسمی این بود 
که مردم می توانند در بورس به نتایج مالی خوبی دست پیدا کنند اما 
همه دیدیم که شرایط تغییر پیدا کرد و بسیاری از مردم مشکلات 
مالی عدیده ای پیدا کردند و این اتفاق باعث شد که نگرش های 
خاصی پدید بیاید که نمی توان به پیام های رسمی زیاد تکیه کرد 
یا اینکه مثلا وضعیت کشور قابل پیش بینی نیست و از همه مهم تر 
اینکه سمت و سوی اقتصادی آینده نه تنها خوشایند نیست بلکه 
تیره و تار است؛ بنابراین همه این نگرش ها می تواند ناامید کننده 
باشد. ما می دانیم که انسان ها بر پایه آینده شفاف، روشن و قابل 
پیش بینی می توانند بر استرس ها غلبه کنند و وجود نگرش هایی 
مغایر با این موارد می تواند مشکلات روانشناختی زیادی به وجود 
بیاورد. پیش بینی ناپذیری، کنترل ناپذیری و ناامیدی می تواند بر 
پدیدایی و تشدید مشکلات روانشناختی نظیر اختلالات اضطرابی 
یا افسردگی و حتی مشکلات روان اجتماعی مثل افزایش افکار 
خودکشی و یا سوء مصرف مواد تاثیر جدی بگذارد،  مساله بورس 
را نمی توان تنها یک مسأله استرس زا برای خانواده ها تلقی کرد 
چون چنین مسأله ای قطعا بر عملکرد شهروندان در شرایط کاری 
مختلف و در روابط با همدیگر و افزایش مشکلات مهمی در جامعه 
مانند خشم نقش داشته باشد. همه این موارد در شرایطی اهمیت دو 
چندان پیدا می کند که بدانیم قبل از کرونا ۲۶. ۷ درصد جامعه کشور 
درجات مختلفی از مشکلات روانشناختی را تجربه می کردند و پیش 
بینی می شود که ایام کرونا و مسائل مرتبط با تحریم بر میزان این 
مشکلات روانشناختی افزوده باشد و حالا باید مسأله مانند بورس 
را هم به این عوامل بیفزاییم چون قطعا باعث افزایش مشکلات 
روانشناختی زیادی شده است. بورس یک مساله استرس آوری است 
که قطعا می تواند بر روی سلامت روان اثر بگذارد و نتیجه نگرفتن در 
بورس باعث تشدید علائم اضطراب، افسردگی و خشم در افراد جامعه 
می شود.  در همین یکسال گذشته افراد زیادی در جامعه بودند که به 
واسطه مسائل روانی که برایشان پیش آمد دچار اختلال در خواب، 
سردردهای عصبی و... شدند. اشتباه دولت ها در امید دادن به مردم 
برای سود کردن در بورس قابل انکار است، درحالی که ذات بورس 
نوسان است. گاهی شاخص بالا می شود و گاهی پایین می آید اما 
اینکه دولتی یا دولت هایی به مردم وعده بدهند که مدام در بورس سود 
می کنند این وعده ها امید کاذب در عموم مردم ایجاد می کند و هر 
چیزی خلاف این رخ بدهد سرخوردگی اجتماعی را تشدید می کند. 
افزایش آمار خودکشی، مشکلات خانوادگی، افزایش خشم زوجین 

و... در آینده پای مردم را به مطب های روانشناسی باز خواهد کرد. 

 آسیب پذیری روح و روان مردم 
در برابر نوسان اقتصادی 

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
اجاره خانه 

قیمت رهن و اجاره خانه و آپارتمان بسیار گران و مردم 
را با مشکلات  زیادی مواجه ساخته است. چرا مسئولان 
برای کاهش نرخ های بی ضابطه مسکن چاره ای اساسی 

نمی اندیشند. 
یک شهروند از تهران 

پروژکتورهای میدان بهمنیار
در میدان بهمنیار نازی آباد که میدان بزرگی هم هست تیر 
برق بزرگی است که پروژکتورهایی بالای آن وجود دارد که 
باعث روشنایی این میدان می شود ولی چند وقتی است که 
سارقان سیم های وصل پروژکتور را کم کم به سمت پایین 
می کشند تا به انتها برسد و این پروژکتورها را به سرقت ببرند. 
از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند زیرا 
این تیر برق و پروژکتورهای آن تنها روشنایی این میدان است. 
صفایی از تهران 

بیمارستان رازی 
مشکلات بیمارستان رازی واقعا زیاد است، پارکینگی ندارد 
که ماشین بیماران در آنجا پارک شود و مشکلات فراوانی برای 
بیماران ایجاد شده است. در رابطه با نوبت دهی بیمارستان، از 
ساعت پنج صبح که می رویم برای نوبت، باز نوبتی به ما تعلق 
نمی گیرد. لطفا مسئولان در مورد این موضوع پیگیری کنند. 
کاظمی از تهران 

ترافیک 
ترافیک تهران واقعا بعد از ظهر بسیار سنگین می شود و در 
خیابان حافظ باید برای یک مسیر نیم ساعته، دو ساعت و نیم 
در ترافیک بمانیم. درخواست داریم فکری به حال ترافیک 

تهران شود.
یک شهروند از تهران

حمید پورشریفی 
 دانشیار گروه روانشناسی بالینی 

دانشگاه علوم بهزیستی 

یـادداشــت

هــر چند که این محور در گردنه امامـــزاده 
هاشم از پر خطرترین قسمت های جاده های 
کشور به حساب می آید که بیشترین آمار سوانح 
رانندگی را در طول سال به خود اختصاص 
می دهد، اما طی روزهای گذشته، موضوع شکاف 
ایجاد شده در محدوده آب اسک بعد از پلور و در 
نزدیکی امامزاده علی، باعث نگرانی بسیاری از 
مسافران شده و در مقابل »ایمنی« این جاده 
یک علامت سوال بزرگ قرار داده است. طی 
روزهای گذشته مطالبی از سوی برخی از کاربران 
شبکه های اجتماعی دست به دست می شود که به  
ایجاد شکاف و احتمال مرگ مسافران در جاده 
هراز به دلیل ریزش ناگهانی کوه اشاره دارد. اما 
این شکاف که از سال ها پیش وجود داشته و 
بعد از رانش زمین حالا به مرحله خطر رسیده 
است، محدوده آب اسک را در آستانه تخریب با 
ریزش کوه مواجه کرده که موجب ناپدید شدن 
تونل و جاده می شود!. در همین رابطه دوشنبه 
شب در صدا و سیمای مرکز مازندران، پیرامون 
خطر این شکاف مطالبی عنوان شد و بر اساس 
آنچه که اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
هراز اعلام کرده: »خودرو های عبوری و ساکنان 
بومی به دلیل شکاف بزرگ در کوهستان هراز تا 
حد امکان با احتیاط از این جاده تردد کنند.« 
علی نوری پور، رئیس اداره راهداری و حمل و 
نقل جاده ای هراز نیز در گفت وگو با خبرگزاری 
صدا و سیما نیز این امر را تایید کرده و می گوید: 
»آب اسک بعد از پلور از مسیر تهران به شمال 
در جاده هراز در آستانه تخریب، سقوط کوه و 
ناپدید شدن تونل و جاده هراز قرار دارد.« وی در 
ادامه صحبت هایش گفته است: »در این زمینه 
مکاتبه ای با استان انجام شد که هماهنگی برای 
بازدید زمین شناسان صورت گیرد.« او با اشاره 
به اینکه این ترک ها دست کم به چهار یا پنج 

دهه قبل برمی گردد، باور دارد: »احتمال اینکه 
زلزله روی این موضوع اثرگذار باشد هم وجود 
دارد که در این زمینه تا بررسی نهایی و بررسی 

زمین شناسان نمی توان اظهارنظر کرد.  
  400 متر طول شکاف است! 

همچنین فولادی، سرپرست اداره راهداری، 
حمل و نقل جاده ای مازندران نیز با بیان اینکه 
هر از گاهی ریزش سنگ از کوه را در جاده هراز 
شاهد هستیم، گفت: »این گسل یا شکاف، 
بزرگ ترین ترک در منطقه محسوب می شود 
که به صورت یک توده در طول ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
متر در حاشیه راه و در ارتفاع بالادست هراز رخ 
داده است. فیلم و عکس از این شکاف یا گسل 
بزرگ در کوهستان هراز گرفته شده است و به 
همراه دیگر مستندات امروز در جلسه کمیسیون 
ایمنی استان با حضور معاون عمرانی استاندار 

مطرح شد.«
  خطری وجود ندارد، ولی... 

با این توصیفات، باید به این نکته اشاره کرد 
که هم اکنون تیمی از کارشناسان زمین شناسی 
برای بررسی این شکاف و خطر پذیری آن، به 
منطقه فرستاده شده اند و هم اکنون مشغول 
بررسی ایمنی جاده و احتمال ریزش کوه هستند. 
این موضوع را اسحاق عطایی، مدیر کل منابع 
طبیعی استان مازندران در گفت وگو با خبرنگار 
»آرمان ملی« تایید می کند و اظهار نظر در 
این رابطه را به پس از بررسی کارشناسان و 
اعلام نتیجه نهایی موکول می نماید. اما مهدی 
رازجویان، معاون عمرانی استانداری مازندران 
در رابطه با خطرات این شکاف برای مسافران 
عبوری به »آرمان ملی« می گوید: »گروهی از 
زمین شناسان و کارشناسان به منطقه فرستاده 
شده اند که گزارش ابعاد این اتفاق را بررسی 
کنند. البته گزارش اولیه تدوین و در همین راستا 

سه نامه با امضای استاندار مازندران خطاب به 
وزیر راه و شهرسازی به جهت تامین امنیت عبور 
و مرور، نامه دیگر به معاونت وزیر صنعت و معدن 
و تجارت به دلیل تعویق فعالیت های عمرانی 
معدنی که در منطقه قرار دارد و حال آن معدن 
فعالیت هایش را تعطیل کرده است، مضاف بر 
اینکه راهداری کشور نیز باید تمهیداتی را در 
نظر بگیرند در جهت برقراری ایمن که آن نیز 
در دستور کار راهداری قرار گرفته است. البته در 
صورت تهیه و تایید گزارش نهایی، ملاک عمل 
قرار خواهد گرفت. طبق شواهدی که در گزارش 
اولیه دیده شد، شکافی که ایجاد شده بود )برابر 
عکس ها و تصاویر مستند( جدید نیست و به 
دهه ها پیش باز می گردد که در اثر زمین لرزه 
به وجود آمده و در سال های گذشته بخشی از 
آن شکاف طولانی تر شده، ولی هم اکنون جای 
خطر جدی برای مردم یا در مدت فعلی دیده 
نمی شود، ولی خطرپذیری آن باید برطرف شود 
و تردد ایمن در محور هراز برقرار باشد. به محض 
تهیه گزارش از سوی زمین شناسان، مراحل 
اقدامات از سوی راهداری آغاز خواهد شد.« 
وی با اشاره به اینکه این شکاف در منطقه ای که 
امامزاده علی است و با رانش زمین منجر به ایجاد 
دریاچه در پایین دست شده بود و این شکاف در 
راستای و امتداد شکاف قبلی ایجاد شده، افزود: 
»زمانی این موضوع می تواند خطرناک باشد که 
زلزله ای در منطقه رخ بده و دهانه شکاف را بازتر 
نماید. ولی در حال حاضر خطری وجود ندارد 
و اگر گزارش کارشناسان به حاد بودن شرایط، 
راهداری اقدام به انسداد جاده می کند و از تردد 
جلوگیری خواهد کرد. البته ما به آنها اعلام خطر 
کرده ایم و آنها اقدامی در جهت بستن جاده انجام 
نداده اند، پس این امر نشان می دهد که از لحاظ 

ایمنی وجود ندارد.«

»آرمان ملی« در گفت وگو با مسئولان استانی، خطر شکاف محور هراز را بررسی می کند: 

شکاف٤٠٠متري؟- جاده هراز ایمن نیست
   معاون عمرانی استانداری مازندران: ما به راهداري اعلام خطر کرده ایم؛ ولي چون مسدود نکرده اند با احتياط مي توانيم بگویيم فعلا خطري نيست!

آرمان ملی-  منيره چگينی: جاده هراز یکی از مسيرهای محبوب تهرانی ها برای رسيدن به شمال و استان مازندران است که روزانه هزاران خودرو از 
جاده بومهن و رودهن وارد محور هراز می شوند. این مسير در سال ۱۳4۲ به عنوان یک راه دسترسی اصلی در دره هراز، به بهره برداری رسيد و کار ساخت 

این جاده ۲۳ سال به طول انجاميد، تا اینکه در سال 89،  حدود نيمی از مسير این جاده چهاربانده شد و پيمانکار این طرح، قرارگاه خاتم الانبيا بود. 

یک هفته به اندازه جمعیت 
امارات واکسن زدیم

وزیر بهداشــت گفت: به لطف 
خدا، کمک مــردم و همه نهاد های 
مربوطه ما رکـــورد تزریق روزانه 
یک میلیون و ۶۵۰ هزار و رکورد 
تزریق ۸ میلیون و ۶۰۰ هزار دز 
در هفته را ثبت کرده ایم و این 
درحالی است که فکر می کنم تمام 
جمعیت امــارات ۹ تا ۱۰ میلیون 
نفر باشد به این معنا که ما در یک 
هفته به اندازه کل جمعیت امارات 
تزریق انجام دادیم. بهرام عین 
اللهی گفت: به لطف خدا، کمک 
مردم و همه نهاد های مربوطه ما 
رکورد تزریق روزانه حدود یک 
میلیون و ۶۵۰ هزار و رکورد تزریق 
حدود ۸ میلیون و ۶۰۰ هزار دز 
در هفته را ثبت کرده ایم و این 
درحالی است که فکر می کنم تمام 
جمعیت کشوری مثل امارات ۹ تا 
۱۰ میلیون نفر باشد به این معنا 
که ما در یک هفته به اندازه کل 
جمعیت امارات تزریق انجام دادیم. 

 ارز دارو 
تامین شد

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: 
خوشبختانه با پیگیری های انجام 
شده و با دستور رئیس جمهور ارزی 
که برای دارو نیاز بود تامین شد؛ 
همچنین با توجــه به کنترلی که 
انجام شده کمبود دارویی ما نسبت به 
سال گذشته بسیار کمتـر است. بهرام 
دارایی با اشاره به برخی از اظهارات 
مطروحه درخصوص کمبود بیش 
از اندازه دارو در کشور، اظهار کرد: 
با توجه به کنترلی که انجام شده 
کمبود دارویی ما نسبت به سال 
گذشته بسیار کمتر است. البته تلاش 
می کنیم این کمبودها به خصوص 
داروی بیماران خاص را به حداقل 
برسانیم. درحال حاضر ما برای یک 
ماه ۴۰ تا ۵۰ کمبود دارو داریم به 
این معنا که ظرفیت آنها برای یک 
ماه است و باید داروی مورد نیاز را 
تامین کنیم بنابراین اولویت خود را 

در تامین این داروها می گذاریم. 

آرمان ملی: شناسایی اولین مبتلا به سویه 
جدید اُمیکرون، کشور را در شرایط خاصی 
قرارداده و در حالی که ۵۳ شهر در وضعیت 
زرد و ۳۹۵ شهر در وضعیت آبی قرار دارند، 
وحشت شیوع و همه گیری این سویه جدید، 
سایه پیک ششم را بر سر کشور قرار داده و همین 
امر موجب شده که صحبت هایی در ارتباط 
با بازگشت محدودیت ها به کشور بازگردد، 
تا تجربه بروز پیک دوم و پنجم تکرار نشود. 
طی روز گذشته صحبت هایی در ارتباط با 
محدودیت ها، دورکاری ادارات و امتحانات 
دانشگاه ها به میان آمده، اما هنوز تصمیم جدی 
در این رابطه اتخاذ نشده است. پس از اینکه 
همایون سامه یح ، عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس اعلام کرد که تا دو هفته 
دیگر امُیکرون تبدیل به سویه غالب کرونا در 
کشورمان می شود و دولت باید برای جلوگیری 
از انتشار این ویروس اقدامات لازم را انجام دهد 
تا تبدیل به مشکل بغرنج نشود؛ از جمله آن 
بازگشت دورکاری است، احمد وحیدی، فرمانده 
قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا نیز با 
تاکید بر هم افزایی ظرفیت های داخلی و رعایت 
حداکثری پروتکل ها برای ممانعت از شیوع 
موج جدید کرونا، گفت: »اگر به این مرحله از 
تشخیص رسیدیم که برای مدیریت بیماری نیاز 
به اعمال محدودیت های بیشتر است، باید در 
اسرع وقت محدودیت ها اعمال شود.« آن طور 
که وزیر کشور گفته است: »با توجه به گزارشات 
علمی پزشکی، میزان سرایت پذیری سویه 
جدید اُمیکرون بسیار بالاست و برای همین 

باید با تمام دقت و حساسیت لازم به مقابله و 
مهار موج جدید بیماری در کشور باشیم. رعایت 
حداکثری پروتکل های بهداشتی می تواند سهم 
اساسی در کنترل موج جدید بیماری در کشور 
داشته باشد، افزود: براساس آخرین گزارش ها 
میزان استفاده از ماسک در کشور رقمی حدود 
۴۸ درصد است که باید این میزان به صورت 

جدی ارتقا یابد.« 
  آیا موج سنگينی در راه است؟

 نظر کارشناسان نیز همسو با مسئولان است 
و در شرایطی که ثبات در آمار وزارت بهداشت از 
آرامش نسبی در کشور حکایت دارد، برخی آن 
را آرامش قبل از طوفان »امُیکرون می دانند. 
طبق آخرین آمار از دوشنبه تا سه شنبه،  ۲هزار 
و ۴۱۳ بیمار کووید۱۹ در کشور شناسایی شدند 
و متاسفانه ۴۳ بیمار نیز جان خود را به دلیل این 
بیماری از دست دادند و ۳۷۶ نفر از آنها بستری 
شدند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور 
به ۶ میلیون و ۱۷۵ هزار و ۷۸۲ نفر رسید و 
تاکنون ۱۳۱ هزار و ۱۶۷ نفر جانشان را از دست 
داده اند. آمارها در شرایطی حکایت از روند 
کاهشی ابتلا و مرگ و میر دارد که کارشناسان 
با توجه به قدرت ۴ تا ۵ برابری سرایت امیکرون 
نسبت به سویه دلتا، باور دارند که این سویه 
جهش یافته، طی چند ساعت آمارها را دو برابر 
می کند، آن هم در شرایطی که در استان ۱۳ 
میلیونی تهران، ۱۳ درصد مردم هنوز واکسن 
نزدند. این امر را علیرضا اولیایی منش، معاون 
بهداشت ستاد مقابله با کرونای استان تهران 
تایید می کند و می گوید: »در سطح کل استان 

نیز حدود ۸۸ درصد دز اول و ۷۳ درصد دز دوم 
واکسن را تزریق کردند. نمونه بارز این موضوع 
اکنون کشور انگلستان است که دو روز قبل یک 
روز فاجعه آمیز از نظر کرونا را تجربه کردند؛ 
زیرا بیش از ۱۰۰ هزار نفر فرد آلوده به کرونا 
داشتند و مانند اوایل کرونا با کمبود پرسنل 
بهداشتی درمانی مواجه شدند؛ البته مرگ و میر 
پایین تر است و حدود ۱۲۵ نفر مرگ ومیر در 
۱۰۰ هزار نفر داشتند.« این گفته ها در شرایطی 
مطرح می شود که براساس آخرین آمار رعایت 
پروتکل ها در کشور حدود ۴۸ درصد و در تهران 

حدود ۴۳ درصد است. 
  دو بيمارستـــان در هـر استان برای 

پذیرش بيماران 
قاسم جان بابایی، معــاون درمان وزارت 
بهداشت از تعیین دو بیمارستان در هر استان 
برای پذیرش بیماران مبتلا به کرونا و سویه 
اومیکرون در کشور خبر داد. وی با اعلام اینکه 
در فاز اول فعلًا یک تا دو بیمارستان در هر استان 
برای بیمــاران کرونایی و سویه اومیکرون 
در نظر گرفته شده است، گفت: »در فاز اول 
حدود ۸ هزار تخت بیمارستانی را برای بیماران 
کرونایی در نظر گرفته ایم که اگر لازم شد، این 
تعداد افزایش خواهد یافت. از مردم می خواهیم 
تزریق واکسن را جدی بگیرند و اگر ۲ دوز 
زده اند، برای دوز سوم نیز اقدام کنند.« همچنین 
میلاد علوی، فوق تخصص بیماری های عفونی، 
نسبت به امکان طغیان این سویه جدید در 
ایران هشدار داده است. آرش روغنی، رئیس 
سازمان نظام پزشکی شهرستان شهرکرد با 
اشاره به قدرت سرایت بالای این سویه جدید 
گفته است که »پیشگیری و رعایت جدی 
پروتکل های بهداشتی راه مقابله و مهار این 
ویروس جهش یافته کروناست.« وی با اشاره 
به ورود این سویه به کشور افزود که به زودی در 
چرخش این ویروس استان های دیگر نیز درگیر 
می شوند و به همین دلیل، افراد واجد شرایط 
نسبت به دریافت دُز سوم واکسن کرونا اقدام 
کنند تا در صورت ابتلا به این ویروس از شدت 

آن کاسته شود. 

گزارش »آرمان ملی« از شيوع سویه جدید کرونا:

محدودیت های دیرهنگام، نوشــداروی امُیکرون نشود 
 نماینده مجلس: تا دو هفته دیگر امُيکرون تبدیل به سویه غالب کرونا در کشورمان می شود

 هزار مگاوات از برق 
با انرژی هسته ای 

عضو کمیسیون انرژی مجلس و 
رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی 
با بیان اینکه نیروگاه های حرارتی 
کشور فاقد فیلتر تصفیه دود مازوت 
هستند، گفت: فرقی نمی کند که 
کدام دولت ســر کار باشد، راهکار 
اصلی کاهش مصــرف مازوت در 
نیروگاه ها این است که مردم مصرف 
گاز خود را بهینــه کنند. فریدون 
عباسی به رکنــا افزود: در واقع، 
شهروندان باید توجه داشته باشند که 
اگر دمای خانه های خود را دو درجه 
سانتیگراد کاهش دهند، موضوع 
کمبود گاز مورد نیاز نیروگاه ها و 
مازوت سوزی حل خواهد شد. گفت: 
ما اکنون حدود ده سال است که 
از برق هسته ای استفاده می کنیم. 
نیروگاه برق هسته ای ایران نیز دارای 
ظرفیت حدودا یک هزار مگاوات 
است و ظرفیت این نیروگاه به گونه ای 
است که اگر سه یا چهار نیروگاه 
گازی نیز به دلیل انجام تعمیرات 
از مدار خارج شوند، بازهم همین 
یک نیروگاه هسته ای که در اختیار 
داریم می تواند نبود همان نیروگاه ها 
در مدار را چه در فصل گرما و چه در 

فصل سرما جبران کند. 


